
 ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA 
 CELEBRADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT 
 EL DIA 27 DE OCTUBRE DE 2005 
   
     Membres assistents: 
      
     Sra.  Maria Dolores Matas Cendra 
     Sr. Jaime Capel Rotger 
     Sra. Lourdes Noguera Bosch 
     Sr. Sebastian Coll Jaume 
     Sr. Jorge Carrió Frau      
     Sr.  Gabriel Coll Barceló 
     Sr. Bartomeu Garau Moranta 

Sr. Miquel Bernat Bosch 
                                                             Sr. Jaume Pou Reynés 
     Sr. Antoni Vidal Matas 
 
 
 A la Vila d'Esporles, Comunitat Autònoma de les Illes Balears, essent les vint 
hores i trenta minuts del dia vint-i-set d’octubre de dos mil cinc, es reuneix a la Sala 
d'Actes de la Casa de la Vila, en primera convocatòria, el Ple de la Corporació sota la 
Presidència del Sr. Batle, Miquel Ensenyat Riutort i amb l'assistència dels Senyors 
Regidors que es relacionen a l'encapçalament, a l'objecte de celebrar sessió ordinària i 
en ella tractar els assumptes inclosos a l'ordre del dia, el qual fou degudament notificat. 
Assisteix com a Secretària la de la Corporació, Sra. Maria Dolores Sureda Trujillo. 
 

 
ACTES ANTERIORS.- El Sr. President pregunta si qualque membre de la 

Corporació ha de fer qualque observació a les actes de la sessió extraordinària de dia 20 
de setembre de 2005 i 29 de setembre de 2005. 

No es presenta cap observació, per la qual cosa l’acte es considera aprovada. 
 
 
 CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS.- A l'apartat de 
correspondència, es dóna compte del següent: 
 
 

- Direcció General d’Emergències, registre d’entrada núm. 2830 de dia 
13.10.05, autorització creació agrupació voluntaris protecció civil. 

- Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 2852 de dia 14.10.05, 
recomanacions aplicació pla gestió residus construcció i demolició. 

- Ministeri d’Economia Hisenda, registre d’entrada núm. 2854 de dia 14.10.05, 
entrega a compte participació tributs setembre. 

 
 
 
 
 

 



 DECRET DE BATLIA.- La Secretària dóna compte dels decrets de Batlia haguts 
des de l'últim Ple, els quals són el següents: des del núm. 439/05 fins al    468 /05. 
 
 
 

DECRET DE BATLIA  468/05 
 
REVISIÓ DEL PADRO MUNICIPAL D’HABITANTS a 1 de GENER de 2005. 
 
Atès que una vegada finalitzat el procediment per a l’obtenció de la proposta de xifres 
oficials de població, que s’estableix a la Resolució de 16 de desembre de 2003, el INE 
ens ha comunicat que la xifra de població oficial al nostre municipi, que es sotmetrà al 
Govern per a l’aprovació del Reial Decret pel qual es declaren oficials les xifres de 
població a 1 de gener de 2004, és la de 4.457 habitants. 
 
Per tot això HE RESOLT: Aprovar la revisió anual del Padró Municipal d’Habitants a 1 de 
gener de 2005 amb 4.457 habitants. 
 
La corporació es dona per assabentada. 
 
 
 CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB LA CONSELLERIA D’EDUCACIÓ. 
PROGRAMES D’INTERVENCIÓ SOCIOEDUCATIVA.- La senyora Lourdes Noguera 
Bosch dóna lectura a la següent proposta: 
 

PROPOSTA 
 
 Vist que l’institut d’educació secundària d’Esporles a entrar en funcionament el 
passat setembre i donada la necessitat d’establir una connexió entre la Conselleria 
d’Educació i aquest Ajuntament, respecta de la intervenció socioeducativa, pel present 
venc a proposar al ple el següent acord: 
 

- Aprovar el conveni adjunt de col·laboració entre la Conselleria d’Educació i 
Cultura i l’Ajuntament d’Esporles per a la realització de programes 
d’intervenció socioeducativa destinats a l’alumnat d’educació secundària 
obligatòria. 

- Autoritzar al senyor Batle per signar els documents necessaris. 
 
El Sr. Miguel Bernat demanar el número d’hores lectives que cada alumne invertiria en el 
programa i si només i cooperaria l’Ajuntament o si també s’inclourien el programa 
empreses privades. 
El Sr. Batle li respongué que depenia de cada alumne. Respecta de la cooperació digue 
que en principi l’ajuntament i desprès entenia que hi podien cabre empreses privades.  
 

És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 

 
 

CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB LA CONSELLERIA D’EDUCACIÓ. 
UTILIZACIÓ EDIFICI POLIESPORTIU.- La senyora Lourdes Noguera Bosch dóna 
lectura a la següent proposta: 
 
 

PROPOSTA 
 



 
 Vist que l’institut d’educació secundària d’Esporles a entrat en funcionament el 
passat setembre i donada la necessitat de utilitzar conjuntament les instal·lacions 
esportives de l’edifici, la Conselleria d’Educació i aquest Ajuntament es per la qual cosa 
que venc a proposar al ple el següent acord: 
 

- Aprovar el conveni adjunt  de col·laboració entre la Conselleria d’Educació i 
Cultura i l’Ajuntament d’Esporles perquè aquest Ajuntament pugui utilitzar 
l’edifici poliesportiu de l’IES d’Esporles per a les seves activitat culturals, 
artístiques, esportives o socials fora de l’horari lectiu de l’institut. 

- Autoritzar al senyor Batle per signar els documents necessaris 
 
És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 

 
 
 
 CONVENI COL·LABORACIÓ FUNDACIÓ D’AJUDA A LA REINSERCIÓ ILLES 
BALEARS.- El senyor Sebastian Coll Jaume dóna lectura a la següent proposta: 
 

PROPOSTA 
 
 Vist l’escrit de la Fundació d’Ajuda a la Reinserció Illes Balears, referent al 
conveni de col·laboració al voltant del compliment de treballs en benefici de la comunitat 
per aquelles persones que resultin penades, pel present venc a proposar el Ple el 
següent acord: 
 
 1.- Aprovar el conveni adjunt de col·laboració entre la Fundació d’Ajuda a la 
reinserció i l’Ajuntament d’Esporles. Pel compliment de treballs en benefici de la 
comunitat afectes a persones condemnades pels tribunals de justícia de les Illes Balears. 
 
 2.- Autoritzar al Batle per signar els documents necessaris. 
 3.- Comunicar a la Fundació Ajuda a la Reinserció. 
 
 

És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
 
 
 
 MOCIÓ PAS.PSM. SUPORT A L’AGRICULTURA LLIURE DE TRANSGÈNICS.- 
El senyor Bartomeu Garau Moranta dóna lectura a la següent proposta: 
 
 
 
 
Recollint la iniciativa de 78 regions i 3400 governs locals de setze països de la Unió 
Europea, i coneixedor dels riscs que per a la biodiversitat i per a la salut suposen 
l’alliberament d’Organismes Modificats Genèticament (OMG) al Medi Ambient, conscient 
dels efectes irreversibles i imprevisibles que la contaminació genètica produirà en els 
ecosistemes, en defensa de l’aplicació del principi de precaució, proposa a l’emparament 
del que s’estableix en el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les 
Entitats Locals elevar al Ple Municipal de l’Ajuntament d’Esporles la  següent MOCIÓ: 
 
 



EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
 
A Espanya es sembren  58.000 hectàrees de blat de moro Bt (transgènic). Al 2004 passà 
a ser un dels 14 països - la majoria d’ells en vies de desenvolupament - que en tot el món 
compten amb més de 50.000 hectàrees dedicades a aquest tipus de cultius. I és l’únic 
país de la Unió Europea amb terres sembrades amb llavors modificades genèticament 
amb finalitats comercials (Alemanya i França compten amb hectàrees amb cultius 
biotecnològics, a mode d’experiment). 
 
El desconeixement i la total absència de control administratiu d’aquests tipus 
d’organismes modificats genèticament (registres de les parcel·les, seguiment del cultiu, 
etc.). 
 
A França i a Bèlgica gran quantitat de comunes ja han aprovat una moció prohibint el 
cultiu experimental i comercial d’OMG en el seu territori. 
 
L’expansió i la generalització del cultiu de blat de moro transgènic és l’horitzó més 
probable per a l’agricultura a Balears i la resta de l’Estat Espanyol si no es prenen les 
mesures de precaució urgent i adequades a la gravetat dels fets per les autoritats locals, 
autonòmiques i estatals en el seu àmbit de competències. 
 
Cap autoritat científica pot assegurar conèixer els efectes dels organismes genèticament 
modificats sobre el medi ambient i la salut dels consumidors. 
 
És un fet provat que el cultiu d’organismes genèticament modificats representa un risc 
important de contaminació per a la flora i la fauna si aquests cultius no són objecte de 
confinament. 
 
Les autoritats de la UE han apostat clarament pel desenvolupament de l’agricultura 
ecològica i que els OMG representen un risc de contaminació irreversible pels cultius 
ecològics. 
 
La utilització de cultius d’OMG  no aporten cap avantatge social ni mediambiental 
de relleu que pogués compensar els riscos que reporta la seva utilització i que cap 
problema agronòmic o alimentari requereix avui de solucions transgèniques. 
 
Els consumidors han manifestat clarament el seu desinterès i rebuig pels productes 
alimentaris obtinguts de cultius transgènics. 
 
Els cultius a l’aire lliure d’organismes genèticament modificats són capaços de 
contaminar a les espècies vegetals naturals. 
 
 
És un deure d’aquest Ajuntament vetllar per la salut pública dels seus veïnats, per la 
qualitat del medi ambient en el seu terme municipal i per les condicions de vida i 
desenvolupament econòmic en aquest municipi. 
 
El Decret 2414/1961, de 30 de Novembre, Reglament d’Activitats Molestes, Insalubres, 
Nocives i Perilloses, preveu la qualificació d’activitats insalubres per a aquelles “que donin 
lloc a despreniment o evacuació de productes que puguin resultar directa o indirectament 
perjudicials per a la salut humana” i la qualificació de nocives per a “les que, per les 
mateixes causes, puguin ocasionar danys a las riquesa agrícola, forestal, pecuària o 
piscícola” (art. 3), pel que en base al que s’ha exposat i tenint en compte que de 
conformitat amb l’art. 2 d’aquest mateix Reglament quedaran sotmeses al mateix totes 



les activitats que siguin qualificades com a molestes, insalubres, nocives o perilloses 
d’acord amb les definicions de l’art. 3 i següents i independentment que constin o no en el 
nomenclàtor annex. 
 

Per tot el que s’ha expressat anteriorment, proposem al Ple de l’Ajuntament 
d’Esporles. L’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
El Ple de l’Ajuntament d’Esporles acorda: 
 
 

1. Posicionar-se contra el cultiu de plantes genèticament modificades, tant per a la 
venda com per a l’autoconsum (animal i/o humà) a les pròpies explotacions, així 
com sobre les possibles parcel·les de cultiu experimental. 

 
2. Fer pública l’oposició d’aquest Municipi al cultiu a l’aire lliure comercial o 

experimental de blat de moro transgènic o altres plantes genèticament 
modificades i als aliments transgènics. 

 
3. Realitzar les gestions necessàries amb l’objecte de garantir que en els 

establiments dependents d’aquest Ajuntament no es dispensin o serveixin 
menjars o begudes que continguin entre els seus ingredients OMG o els seus 
derivats 

 
4. Promoure que els establiments privats de venda d’aliments situats al terme 

municipal no serveixin o venguin aliments modificats genèticament o productes 
derivats.  

 
5. Aprovar les disposicions necessàries amb l’objecte de que les ordenances 

municipals declarin activitats insalubres i nocives no autoritzables, en part alguna 
del terme municipal les proves de camp amb llavors o qualsevol altre alliberament 
intencionat d’organismes modificats genèticament amb fins experimentals. 

 
6. Declarar la sembra de varietats comercials de llavors modificades genèticament 

mitjançant tècniques d’ADN recombinant activitat insalubre i nociva, i en 
conseqüència sotmesa a les obligacions genèriques legalment previstes en 
aplicació i desenvolupament del Reglament 2414/1961. La sol·licitud de llicència a 
l’efecte haurà d’especificar en tot cas la ubicació, límits i superfície de la zona de 
cultiu, tipus de varietat que es pretén sembrar, documentació acreditativa del fet 
que tal varietat conta amb la pertinent autorització per al seu cultiu comercial en el 
territori espanyol i les mesures de precaució previstes per evitar possibles casos 
de pol·linització creuada i la conseqüent contaminació genètica, entre les que 
obligatòriament es contemplarà l’establiment d’una franja lliure de tot cultiu en un 
perímetre de 200 metres d’amplada al voltant de la parcel·la en que es promou la 
sembra d’OMG. 

  
7. Sol·licitar al Consell de Govern de les Illes Balears que iniciï els tràmits normatius 

necessaris per a aconseguir que les Balears sigui un dels territoris de la UE lliures 
de cultius transgènics. 

  
8. Traslladar las decisions  preses al Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació, al 

Ministeri de Medi Ambient i a la Conselleria d’Agricultura i Pesca. 
 

9. Prendre les mesures necessàries per fer respectar aquest acord.  



 
El Sr. Jaume Pou digue que tenia dubtes a l’hora de posicionar-se al respecta, ja que 
entenia que la corporació no eren ni biòlegs, ni metges i que lògicament entendre 
d’aquesta qüestió li correspondria a  la Conselleria de Sanitat o al Ministeri de Sanitat. 
I més  a quins productes es feia referencia, i si el fruit o el pinyol. 
  També demanar si les tomatiques híbrides eren trangeniques i sobre tot quin informes 
havien recabat per definir-ho. 
El Sr. Batle li respongué que entenia que no era el moment de definir quins productes 
estaven afectats si no de prendre l’iniciativa per evitar que un tipus de cultiu no progressi. 
El Sr. Pou demanar que si s’havien de prendre mesures, contra que? 
El Sr. Capel entenia que era una contradicció, si no hi havia cap autoritat científica que ho 
pogués demostrar. 
El Sr. Batle digue que era un fet provat. 
El Sr. Miguel Bernat digue que a la moció que es debatia sobre les tomatigueres, no li 
quedava clar de quina manera incidia sobre l’organisme humà i si les tomatigues dels 
hortets particulars, o sigui els cultius domèstics estaven en perill. 
El Sr. Bartomeu Garau digue que  es sol.licitava un control.    

És sotmet a votació la proposta  i és aprovada amb el següent resultat: 
 

- Sis (6) vots a favor, quatre (4) PAS.PSM i dos (2) PSOE 
- Cinc (5) abstencions, quatre (4) PP i un (1) UM. 
 
 
 
ENCOMANDA DE GESTIÓ AL CONSORCI PLA-D OPERACIÓ 

ENDEUTAMENT.- El senyor Antoni Vidal Matas dóna lectura a la següent proposta: 
 

PLA D: ENCOMANA GESTIÓ AL CONSORCI PLA D DE L’ENDEUTAMENT TRAM 
AJUNTAMENT 

 
El Conveni firmat entre la Conselleria de Turisme de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears, l’Ajuntament d’Esporles i el Consorci Pla D- Esporles per al 
finançament/pagament dels ajuts urgents als municipis de les illes balears per pal·liar 
l'estacionalitat turística, preveu que el Consorci Pla-D Esporles pugui gestionar una 
operació d’endeutament per el tram de l’Ajuntament corresponent a l’import no 
subvencionat del projecte objecte del Conveni. 
 
Per tal de poder executar el projecte previst en el Conveni i considerant la situació 
financera de l’Ajuntament d’Esporles es imprescindible encomanar la gestió al Consorci 
Pla-D Esporles. 
 
En aquests moments el projecte està aprovat per la Conselleria de Turisme i existeix un 
projecte bàsic de la reforma a realitzar als edificis. D’acord amb la disposició 7.3 del 
conveni, l’Ajuntament d’Esporles a de trametre a la Conselleria de Turisme abans del 31-
12-05  el pla d’execució de les obres.  
 
Es per tant urgent elaborar el projecte d’execució i a la vegada iniciar els tràmits per 
aconseguir el finançament adequat de l’import que ha d’aportar l’Ajuntament d’Esporles al 
projecte, ja que sense el finançament no es podran contractar les obres.  
 
No podem esperar a iniciar els tràmits per aconseguir finançament a tenir el projecte 
d’execució consensuat i elaborat. Iniciar els tràmits per aconseguir finançament no 
impossibilita ni impedeix la resolució final ni del projecte ni del seu finançament. 
 
Per això proposo al Ple de l’Ajuntament, 



 
1) D’acord amb lo previst en el punt 5 de la disposició tercera del “CONVENI”: 
a) Encomenar al Consorci Pla D-Esporles la gestió per concertar una operació 
d’endeutament per el tram de l’Ajuntament per l’import no subvencionat per la Conselleria 
de Turisme del projecte objecte del “CONVENI”.  
b) L’Ajuntament d’Esporles es compromet a aportar al Consorci el principal i les despeses 
financeres derivades d’aquesta operació d’endeutament i, si escau, les inherents al 
funcionament del Consorci. Aquestes aportacions s’ha ajustaran al calendari de 
pagaments financers de les operacions d’endeutament. 
 
2) Autoritzar al Sr. Batle per signar els documents que facin falta. 
 
El Sr. Jaume Pou digue que el dia 21 de juliol de 2005 tingué lloc un Ple extraordinari 
amb aquest punt i va ser retirat, avui tornava i es demanava amb quins criteris es feia 
l’operació de crèdit per aquesta quantitat ja que a la liquidació del pressupost 2004 de 
despeses hi constava que ja la quantitat de 215.819 euros i al pressupost de 2005  
31.353 més 5.000 més un decret d’incorporació d’uns 13.000 euros, que per aquests 
imports entenia que ja no era necessari l’endeutament. Per que del contrari tornarien ha 
pressupostar els diners  que ja estaven pagats .  Que el previst era només l’endeutament 
del Govern Balear no de l’Ajuntament. Que per aquestes i més raons que seguiria 
explicant el seu vot seria en contra. 
 Que quan es proposar la compra de l’immoble, es va dir que d’acord però que no hi 
posaria una pedra, com ara es pot canviar la proposta? I més com es pot aprovar un 
endeutament , sense saber la quantitat total de la despesa?, sense un projecte, de veritat 
es comença pel final. També es va dir que l’endeutament només era per la compra de 
patrimoni i ara sense projecte ens endeutem?, i si el cost es molt inferior?. El que resta 
clar es que ens endeutem i ja pagarem d’aquí a tres anys, ja veurem el que passa. 
El Sr. Batle li respongué que era una herència seva. I que no entenia una sola paraula del 
que diuen contradictori, que el projecte afectava tot el poble i era necessari. 
El Sr. Pou digue que si ara es necessari abans també ho era. 
El Sr. Batle li digue que el projecte l’havia fet l’havia fet el Sr. Pou que l’equip actual de 
Govern no pensaven en fer altra cosa. 
El Sr. Antoni Vidal li recordar el Sr. Pou que l’únic que havia venut patrimoni era ell. 
El Sr. Jaume Pou recordar el patrimoni que l’ajuntament havia adquirit el temps que ell 
havia estat batle, anomenar els terrenys de l’Institut, els de ca l’Amet, es Rafal etc. 
El Sr. Miguel Bernat digue que tal volta era tornar el que en Jaume Pou havia explicat, 
però el que era cert , que el PP havia sempre havia tingut present l’interès del poble i 
l’havia posat per endavant en les seves actuacions sempre amb la mateixa línia. Que el 
Sr. Batle de reuní als grups amb l’objectiu de parlar del futur projecte i que havien passat 
tres mesos i no se’ls havia convidat, que el projecte que hi havia només era per demanar 
la subvenció i que abans de tirar endavant en cap altre actuació era precisa la reunió. 
El Sr. Gabriel Coll  digue que el seu grup s’abstindria, no per que no estiguessin d’acord 
amb fer el millor pel poble si no per que no podien jutjar si això era bo, ja que no sabien el 
que es parlava a la Conselleria de Turisme.     

 
 
 
És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 
- Sis (6) vots a favor,  quatre (4) vots del PAS.PSM i dos (2) PSOE. 
- Quatre (4) vots en contra del PP 
- Una (1) abstenció de UM. 
 
 



ORDENANÇA TAXA EXPEDICIÓ DOCUMENTS.- El senyor Antoni Vidal Matas 
dóna lectura a la següent proposta 

 
 

PROPOSTA MODIFICACIÓ DE ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LA TAXA 
D’EXPEDICIÓ DE DOCUMENTS ADMINISTRATIUS  
 
 

1.- En compliment de allò disposat a l’art 15 i següents del Real Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el Text Refós de la Llei  Reguladora de les 
Hisendes Local, i vists els  informes tècnics - econòmics a que es refereix l’art. 25 de la 
mateixa, s’acorda, en caràcter provisional, l’aplicació de la taxa  d’expedició de 
documents i l’aprovació de l’ordenança fiscal reguladora de la mateixa, en els termes 
següents: 
 
 
 
ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LA TAXA D’EXPEDICIÓ DE DOCUMENTS 
ADMINISTRATIUS 
 
 
 Article 1r.- Fonament i naturalesa. 
 
 Fent ús de les facultats concedides pels articles 133.2 i 142 de la Constitució i 
per l’article 106 de la llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de Règim Local, 
i de conformitat amb el que disposen els articles 15 a 19 del Real Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la llei reguladora de les 
hisendes locals, aquest Ajuntament estableix la Taxa d’expedició de documents 
administratius, que se regirà per la present Ordenança Fiscal, normes de la qual 
atenen el que preveu l’article 57 de l’esmentat R.D.L. 2/2004, de 5 de març. 
 
 Article 2n.- Fet imposable. 
 
 1.- Constitueix el fet imposable de la taxa, l’activitat administrativa desenvolupada 
amb motiu de la tramitació, a instància de part, de tota classe de documents que 
expedeixi  i d’expedients que realitzi l’Administració o les Autoritats Municipals. 
 
 2.- A aquests efectes, s’entendrà tramitat a instància de part, qualsevol 
documentació administrativa que hagi estat provocada pel particular o redundi en el seu 
benefici malgrat no hagi mediat sol·licitud expressa de l’interessat. 
 
 3.- No estarà subjecte a aquesta Taxa la tramitació de documents i expedients 
necessaris per al compliment  d’obligacions fiscals, així com les consultes tributàries, els 
expedients de devolució d’ingressos indeguts, els recursos administratius contra les 
resolucions municipals de qualsevol índole i els relatius a la prestació de serveis o 
realització d’activitats de competència municipal i a la utilització privativa o l’aprofitament 
especial de béns del domini públic municipal, els quals estan gravats per una altra Taxa 
Municipal o pels que s’exigeixi un preu públic per aquest Ajuntament. 
 
 Article 3r.- Subjecte passiu.  
 



 Són subjectes passius contribuents les persones físiques i jurídiques i les entitats 
a les quals fa referència l’article 33.4 de la Llei General Tributària que sol·licitin, provoquin 
o en interès del qual redundi la tramitació del document o expedient de què es tracti. 
 
 Article 4t.- Responsable. 
 
 1.- Respondran solidàriament de les obligacions tributàries del subjecte passiu les 
persones físiques i jurídiques a les quals fan referència l’article 42 de la Llei General 
Tributària. 
 
 2.- Seran responsables subsidiaris els administradors de les societats i els 
síndics, interventors o liquidadors de pèrdues, concursos, societats i entitats en general, 
en els suposats i amb l’assoliment que assenyala l’article 43 de la Llei General Tributària. 

 
Article 5è.- Exempcions subjectives. 

 
 Gaudiran d’exempcions els contribuents en els qui concorrin alguna de les 
següents circumstàncies: 
 
 1.- Haver estat declarats pobres per precepte legal. 
 
 2.- Estar inscrits en el Padró de la Beneficència com a pobres de solemnitat. 
 
 3.- Haver obtingut el benefici judicial de pobresa, respecte dels expedients que 
han de sorgir efecte precisament, en el procediment judicial en el qual hagin estat 
declarats pobres. 
 
 Article 6è.- Quota tributària. 
 
 1.- La quota tributària es determinarà per una quantitat assenyalada segons la 
naturalesa dels documents o expedients a tramitar, d’acord amb la tarifa que conté 
l’article següent. 
 
 2.- La quota de Tarifa correspon a la tramitació completa, en cada instància, del 
document o expedient de què es tracti , des del seu inici fins a la seva resolució final, 
inclosa la certificació i notificació a l’interessat de l’acord recaigut.  
 
 3.- Les quotes resultants per aplicació de les tarifes anteriors s’incrementaran un 
50 per 100 quan els interessats sol·licitin amb caràcter d’urgència la tramitació dels 
expedients que motivin el dret a percebre. 
 
 Article 7è.- Tarifa. 
 
La Tarifa a la qual fa referència l’article anterior s’estructurà en els següents conceptes:  
  
 Conceptes euros 
1 Certificat de residència a efectes de la Llei 46/1981  0.60 
2 Primer foli útil de cada certificat expedit quan es refereixi a fets o acords, la data 

dels quals sigui inferior a 5  anys 
 A la resta de folis, per foli 

 
1.20 
1.50 

3 Primer foli útil de cada certificat expedit quan es refereixi a fets o acords la data 
dels quals sigui superior a cinc anys 
A la resta de folis, per foli 

 
2.00 
3.00 

 (Cap dels supòsits anteriors serà d’aplicació a les persones a que es refereixi el 
Decret 36/1995 de 6 d’abril pel qual es constitueix el suport transitori comunitari 

 



en relació a la Llei 9/1997, d’1 de febrer d’acció social) 
4 Certificat de dades contingudes a padrons municipals d’habitants (PMH) que no 

figurin en suport informàtic o microfilmació 
 
9.00 

5 Llicències municipals de qualsevol classe, excepte les obres 3.00 
6 Pliques participació en licitacions 18.00 
7 Fotocòpies de documents 0.12 
8 Expedició de qualsevol altre document 1.20 
9 Cèdules urbanístiques 15.00 
10 Certificats final d’obra 30.00 
11 Llicències d’obres menors 6.00 
12 Llicències d’obres majors 24.00 
13 Llicències d’obertura establiments 30.00 
14 Certificacions de referència Cadastral Padrons I.B.I.  12.00 
15 Participació en exàmens:  

1.- Sense estudis universitaris   
2.- Amb estudis universitaris 

 
6.00 
18.00 

16 Certificats o informes de caràcter urbanístic que emetin els tècnics municipals i 
no impliqui desplaçament 

 
30.00 

17 Certificats o informes de caràcter urbanístic que emetin els tècnics municipals i 
que requereixin desplaçament 

 
43.00 

18 Pròrrogues de llicències urbanístiques  40.00 
19 Copia en suport informàtic 5.00 
20 Informes tècnics no municipals  

més un 1% del pressupost del projecte.  
90.00 

21 Llicència per tenència d’animals classificats potencialment perillosos segons la 
Llei 50/1999, de 23 de desembre  

16.00 
 

 
 

Article 8è.- Bonificacions de la quota.  
 
D’acord amb lo previst a l’article 12)c de la “Llei 40/2003, de 18 de novembre de protecció 
a les famílies nombroses”,  s’estableix una bonificació del 50% de l’import de la taxa de 
“participació en exàmens” pels membres de família nombrosa que tenguin reconeguda tal 
condició. 
 

Article 9è.- Dret a percebre 
 
1.- Es tendrà dret a percebre la Taxa i neix l’obligació de contribuir quan se 

presenti la sol·licitud que iniciï la tramitació dels documents i expedients subjectes al 
tribut. 
 
 2.- En els casos als quals fa referència el número 2 de l’article 2n, el dret a 
percebre es produeix quan tenguin lloc les circumstàncies que proveeixin l’actuació 
municipal d’ofici o quan aquesta s’iniciï sense prèvia sol·licitud de l’interessat però redundi 
en el seu benefici. 
 
 Article 10è.- Declaració i ingrés. 
 
 1.- La Taxa s’exigirà en règim d’autoliquidació, pel procediment de segell 
municipal adherit a l’escrit de sol·licitud de la tramitació del document o expedient, o en 
aquests mateixos si aquell escrit no existís, o la sol·licitud no fos expressa. 
  

2.- Els escrits rebuts pels conductes als quals fa referència l’article 66 de la Llei de 
Procediment Administratiu, que no venguin degudament reintegrats, seran admesos 



provisionalment, però no es podrà donar-los curs sense que s’esmeni la deficiència, a fi 
del qual es requeria a l’interessat per a que, en el termini de deu dies aboni les quotes 
corresponents amb l’apercebiment que, transcorregut l’esmentat termini sense efectuar-
lo, es tindran els escrits per no presentats i serà arxivada la sol·licitud. 
  

Article 11è.- Infraccions i sancions. 
 
 En tot el relatiu a la qualificació d’infraccions tributàries, així com de sancions que 
a les mateixes corresponguin en cada cas, s’estarà al disposat a la Llei General 
Tributària.  
 

Disposició final. 
 
La present Ordenança fiscal, entrarà en vigor i s'aplicarà a partir de  l’endemà de la 
seva publicació en el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i 
estarà en vigor fins a la seva modificació o derogació expressa. 

2.- De conformitat amb allò disposat a l’esmentat art. 17 del R.D.L. 2/2004, de 5 
de març, el present acord provisional, s’exposarà el públic  pel termini de trenta dies, a fi 
que els interessats puguin examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin 
oportunes.  En cas de que no es presentin reclamacions, l’acord s’entendrà definitivament 
aprovat i s’exposarà en el  BOIB el text integra  de l’ordenança. 

 
El Sr. Pou digue que el seu vot seria en contra per que a la comissió de comptes no se’ls 
va donar copia de la documentació sol·licitada fet que reprovable, ja que propiciar que 
l’oposició no pogués estudiar el tema. 
El Sr. Gabriel Coll digue que el seu grup s’abstindria, per que no volien ser participes 
d’aquesta puja.  

És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 
- Sis (6) vots a favor,  quatre (4) vots del PAS.PSM i dos (2) PSOE. 
- Quatre (4) vots en contra del PP 
- Una (1) abstenció de UM. 
 

 
ORDENANÇA ENDERROCS.- El senyor Bartomeu Garau Moranta dóna lectura 

a la següent proposta: 
 
 

PROPOSTA 
 
 Vista la necessitat que té aquest Ajuntament de regular la gestió dels residus de 
construcció i demolició a l’àmbit del nostre municipi, d’acord amb l’art. 6.c. del 
PDSGRCDVPFUM, pel present venc a proposar el ple de l’Ajuntament el següent acord: 
 
 1.- Aprovar l’ordenança municipal reguladora de la gestió dels residus de la 
construcció i demolició.  
 
 

ORDENANÇA MUNICIPAL REGULADORA DE LA GESTIÓ DELS RESIDUS 
DE LA CONSTRUCCIÓ I DEMOLICIÓ 

 
 



Article 1. 
 
L’objecte d’aquesta Ordenança és donar compliment, pel que fa a la gestió dels residus de 
construcció i demolició, a l’article 6 i article 8, darrer paràgraf, del Pla Director Sectorial 
per a la Gestió dels Residus de construcció, demolició, voluminosos i pneumàtics fora d’ús 
de l’illa de Mallorca, aprovat per acord del Ple del Consell Insular de Mallorca de dia 8 
d’abril de 2002 (correcció d’errades aprovada pel Ple de dia 29 de juliol de 2002) i publicat 
íntegrament al BOIB núm. 141, de 23 de novembre de 2002. 
 
L’esmentat article 6 del Pla Director disposa que correspon als ajuntaments traslladar a les 
seves ordenances les mesures necessàries per al compliment de les obligacions que se’n 
derivin. D’altra part, l’article 8, en el darrer paràgraf, assenyala que els ajuntaments han de 
revisar les seves ordenances municipals amb l’objectiu d’adaptar-les al que disposa 
l’article 9 d’aquest Pla director sectorial. 
 
Article 2. 
 
Als efectes de l’aplicació d’aquesta ordenança, es consideren residus de la construcció-
demolició els definits a la categoria 17 del Catàleg Europeu de Residus aprovat per Decisió 
2001/118/CE de la Comissió de les Comunitats Europees de 16 de gener de 2001. Aquesta 
categoria 17 s’incorpora com a Annex a l’ordenança. Tindran aquesta consideració aquells 
residus assimilables procedents d’activitats extractives i de fabricació de productes 
ceràmics, rajoles, teules i altres materials de construcció. 
 
Article 3. 
 
Els productors de residus de construcció i demolició estan obligats a: 
 

1- A presentar adjunt a la corresponent sol·licitud de llicència d’obra –tant si es tracta 
d’obra major com d’obra menor- un contracte formalitzat amb un gestor autoritzat 
pel servei públic insularitzat per gestionar els residus generats. 

 
2- Incorporar al projecte d’execució que es presenti amb la sol·licitud de la llicència 

d’enderrocament, construcció, excavació o una altra que generi residus de 
construcció i/o demolició els següents continguts: 

 
a) Una avaluació del volum i les característiques dels residus que 
s’originen. 
b) L’avaluació, si escau, dels residus que no necessiten cap tipus de 
tractament i que es puguin destinar directament a restauració de pedreres. 
Es poden destinar directament a la restauració de pedreres els residus de 
construcció i demolició que tinguin la consideració d’inerts nets (els 
desmunts i terres no contaminades), sempre i quan es compleixin les 
següents condicions: 

i) Que la decisió sigui presa pel promotor i/o pel constructor. 
ii) Que ho autoritzi el director tècnic de l’obra. 
iii) Que estigui previst al corresponent projecte d’obra o que ho 

decideixi el director tècnic. 
iv) Que es comuniqui al Consell de Mallorca. 



c) Les mesures previstes de separació en origen o reciclatge in situ durant la 
fase d’execució de l’obra. 
d) Una valoració econòmica del cost d’una gestió adequada dels residus 
generats. 

 
3- Dipositar una fiança a l’Ajuntament, en el cas d’obra menor, o al Consell de 

Mallorca, en el cas d’obra major, en el moment d’obtenir la llicència municipal, 
l’import de la qual serà d’un 125% dels costos estimats corresponents a una 
adequada gestió de residus generats en l’obra per mitjà del certificat de l’autor del 
projecte. En aquells casos en què es demostri la dificultat per preveure el volum de 
residus, l’import de la fiança serà d’un 0’15% del pressupost total de l’obra 
sotmesa a llicència. Quan l’Administració tingui constància que la valoració 
econòmica del cost d’una gestió adequada dels residus generats o el pressupost de 
l’obra no s’adapten a la realitat, o detecti algun defecte en la base de càlcul, podrà 
efectuar una valoració econòmica addicional, que serà la que es tindrà en compte 
per calcular l’import de la fiança.  
 
Per tramitar la fiança s’han de tenir en consideració els següents aspectes: 

 
a) La fiança es pot constituir de qualsevol de les formes següents: 

 
i) En metàl·lic. 
ii) Mitjançant aval atorgat per un establiment de crèdit, d’acord 

amb la normativa vigent. 
iii) Mitjançant aval d’una societat de garantia recíproca, d’acord 

amb la normativa vigent. 
 

b) En el document de formalització de la fiança prestada per mitjà d’aval 
s’ha de fer constar el consentiment prestat pel fiador o avalista a l’extensió 
de la responsabilitat davant l’Administració en els mateixos termes que si la 
garantia fos constituïda pel mateix titular. 

 
c) La fiança es torna després de la concessió del final d’obra i d’haver 
justificat la gestió adequada dels residus generats presentant el rebut de 
lliurament dels residus a les plantes del servei públic. El no compliment de 
les determinacions d’aquesta ordenança quant a la correcta gestió dels 
residus de construcció-demolició, serà motiu d’execució de la fiança, 
independentment de les sancions que puguin resultar d’aplicació. 

 
4- Realitzar la separació en origen de la manera següent: 

 
a) En tots els casos, separar i emmagatzemar de forma diferenciada els 
residus perillosos de la resta. 

 
b) Sempre que tècnicament sigui possible, i a excepció de les obres menors 
en les quals es generi un volum inferior a 5 metres cúbics de residus, 
s’estableix l’obligatorietat de separar les següents fraccions de residus no 
perillosos: 
 



i) Residus inerts (ceràmics, restes de formigó, terres i 
similars). 

ii) Restes de residus: envasos de qualsevol tipus, restes 
metàl·liques, restes de fusta, plàstic i similars i altres residus 
no perillosos. 

 
c) Els contenidors han de disposar de tancament per evitar abocaments 
incontrolats. 

 
5- Responsabilitzar-se del transport de residus, mitjançant transportista registrat, fins 

als centres de transferència i pretractament o a les plantes de tractament incloses en 
el servei públic insularitzat del Consell de Mallorca. 

 
6- Abonar els costs que origini la gestió dels residus de construcció i demolició 

generats. 
 
 
Article 4. Responsabilitat administrativa i règim sancionador. 
 
Les infraccions d’aquesta ordenança seran sancionades d’acord amb el previst a la llei 
10/1998 de 21 d’abril de residus, sense perjudici de les corresponents responsabilitats 
civils i penals, mitjançant procediment sancionador tramitat d’acord amb el Decret 
14/1994 de 10 de febrer, pel qual s’aprova el Reglament del procediment a seguir per 
l’Administració de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears en l’exercici de la potestat 
sancionadora. 
 
Disposició addicional única. 
 
En tot allò no previst en aquesta ordenança, serà d’aplicació el Pla Director 
Sectorial per a la Gestió dels residus de construcció i demolició, voluminosos i 
pneumàtics fora d’ús de l’illa de Mallorca (BOIB núm. 141 de 23-11-2002), i 
normativa complementària. 
 
Disposició final única. 
 
Aquesta ordenança, d’acord amb l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora 
de les bases de règim local, entrarà en vigor una vegada hagi transcorregut el termini 
previst a l’article 65.2 del mateix text legal, sense perjudici que les obligacions imposades 
als productors no siguin exigibles fins tres mesos abans de l’inici del servei públic 
insularitzat del Consell de Mallorca, en virtut de la disposició transitòria quarta del Pla 
Director Sectorial per a la gestió dels residus de construcció, demolició, voluminosos i 
pneumàtics fora d’ús de l’illa de Mallorca i, per tant, aquesta ordenança s’aplicarà a les 



llicències d’obra les sol·licituds de les quals tinguin entrada a l’Ajuntament a partir de tres 
mesos abans de l’inici del servei públic insularitzat del Consell de Mallorca previst en el 
Pla Director Sectorial. 

 
 

ANNEX  
 

Categoria 17: Residus de la construcció i demolició del Llistat Europeu de 
Residus. 

 
17. RESIDUS DE LA CONSTRUCCIÓ I DEMOLICIÓ (INCLOSA LA TERRA 
EXCAVADA DE ZONES CONTAMINADES). 
 
17 01 Formigó, maons, teules i materials ceràmics. 
 
17 01 01 Formigó. 
 
17 01 02 Maons. 
 
17 01 03 Teules i materials ceràmics. 
 
17 01 06 Mescles o fraccions separades, de formigó, maons, teules i materials ceràmics 
que contenen substàncies perilloses. 
 
17 01 07 Mescles de formigó, maons, teules i materials ceràmics, distintes de les 
especificades en el codi 17 01 06. 
 
17 02    Fusta, vidre i plàstic. 
 
17 02 01 Fusta. 
 
17 02 02 Vidre. 
 
17 02 03 Plàstic. 
 
17 02 04 Vidre, plàstic i fusta que contenen substàncies perilloses o estan contaminades 
per elles. 
 
17 03 Mescles bituminoses, quitrà d’hulla  i altres productes quitranats. 
 
17 03 01 Mescles bituminoses que contenen quitrà d’hulla. 
 
17 03 02 Mescles bituminoses distintes de les especificades en el codi 17 03 01. 
 
17 03 03 Quitrà d’hulla i productes quitranats. 
 

17 04 Metalls (inclosos els seus aliatges). 
 
17 04 01 Coure, bronze, llautó. 



 
17 04 02 Alumini. 
 
17 04 03 Plom. 
 
17 04 04 Zinc. 
 
17 04 05 Ferro i acer. 
 
17 04 06 Estany. 
 
17 04 07 Metalls mesclats 
 
17 04 09 Residus metàl·lics contaminats amb substàncies perilloses. 
 
17 04 10 Cables que contenen hidrocarburs, quitrà d’hulla i altres substàncies perilloses. 
 
17 04 11 Cables distints dels especificats en el codi 17 04 10. 
 
17 05  Terra (inclosa l’excavada de zones contaminades), pedres i fangs de drenatge. 
 
17 05 03 Terra i pedres que contenen substàncies perilloses. 
 
17 05 04 Terra i pedres distintes de les especificades en el codi 17 05 03. 
 
17 05 05 Fangs de drenatge que contenen substàncies perilloses. 
 
17 05 06 Fangs de drenatge distints dels especificats en el codi 17 05 05. 
 
17 05 07 Balast de vies fèrries que conté  substàncies perilloses. 
 
17 05 08 Balast de vies fèrries distint de l’especificat en el codi 17 05 07. 
 
17 06  Materials d’aïllament i materials de construcció que contenen amiant. 
 
17 06 01 Materials d’aïllament que contenen amiant. 
 
17 06 03 Altres materials d’aïllament que consisteixen en , o contenen, substàncies 
perilloses. 
 
17 06 04 Materials d’aïllament distints dels especificats en els codis 17 06 01 i 17 06 03. 
 
17 06 05 Materials de construcció que contenen amiant. 
 
17 08  Materials de construcció a base de guix. 
 
17 08 01 Materials de construcció a base de guix contaminats amb substàncies 
perilloses. 
 



17 08 02  Materials de construcció a base de guix distints dels especificats en el codi 17 08 
01. 
 
17 09 Altres residus de construcció i demolició. 
 
17 09 01 Residus de construcció i demolició que contenen mercuri. 
 
17 09 02 Residus de construcció i demolició que contenen PCB (per exemple, segellants 
que contenen PCB, revestiments de sòl a base de resines que contenen PCB, 
acristallaments dobles que contenen PCB, condensadors que contenen PCB). 
 
17 09 03 Altres residus de construcció i demolició (inclosos els residus mesclats) que 
contenen substàncies perilloses. 
 
17 09 04 Residus mesclats de construcció i demolició distints dels especificats en els codis 
17 09 01, 17 09 02 i 17 09 03. 
 
 

2.- Exposar al públic, el present acord provisional, pel termini de trenta dies, a fi 
que els interessats puguin examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin 
oportunes. En cas de que no es presentin reclamacions, l’acord s’entendrà definitivament 
aprovat i s’exposarà en el BOIB els text integra de l’ordenança. 
 
 
 És sotmet a votació i és aprovat per unanimitat. 
 
 
 MOCIO PP-UM. SENYALITZACIÓ CARRETERA.- El senyor Gabriel Coll Barceló 
dóna lectura a la següent proposta: 
 
 

MOCIÓ SENYALITZACIÓ CARRETERA ESPORLES-S’ESGLEIETA 
 
 
Que presenta al Ple de l’Ajuntament d’Esporles, el grup municipal del Partit Popular i Unió 
Mallorquina 
 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El trànsit de vehicles per la carretera de S’Esgleieta a Esporles, així com d’Esporles a 
S’Esgleieta, es cada dia més nombrós, tenint aquest municipi el nucli urbà de Jardin de 
Flores Ses Rotgetes. 
 
No existint a dita carretera cap senyalització de creuer, aquest fet pot provocar qualque 
situació de perill degut als vehicles que tenen que entrar al nucli de Ses Rotgetes, 
sobretot amb direcció S’Esgleieta-Esporles. 
 
Per tot el exposat, el grup municipal del Partit Popular i Unió Mallorquina proposar al Ple 
de l’Ajuntament d’Esporles el següent 
 



ACORD 
 
1.- Instar al Consell de Mallorca, que té les competències de dita carretera, que faci les 
gestions oportunes i els estudis pertinents, per senyalitzar la mateixa. 
 
 
 El senyor Batle digué que ja s’havia sol·licitat i que estaven pendent de que 
s’arreglas l’assumpte. 
 
 El senyor Gabriel Coll Barceló digué que a Ses Rotgetes no estava arreglat i que 
entenia que s’havia de mantenir la moció fins que estigues fet que era millor insistir. 
 El senyor batle digué que vist que estava sol·licitat que era interessant afegir una 
esmena a la moció que digués “  …… que amb caràcter d’urgència es faci les gestions 
oportunes……”  
 
 És sotmet a votació la proposta amb l’esmena presentada i és aprovada per 
unanimitat. 
 
 
 
 SUBVENCIÓ SERRA TRAMUNTANA.- El senyor Antoni Vidal Matas dóna 
lectura a la següent proposta: 
 
 

MOCIO AJUDES DE TRAMUNTANA 
 
 
 Aquest any l’Ajuntament d’Esporles no ha obtingut cap quantitat en quan a les 
ajudes als pobles petits de la Serra de Tramuntana. 
 Arrel d’una moció d’aquest mateix Ajuntament aprovada per tots els grups, es va 
demanar al Govern de Illes Balears la reconsideració de l’atorgament d’aquestes ajudes. 
Per tal motiu es varen tenir entrevistes amb el President del Govern i amb el Conseller 
d’Interior sense obtenir cap resposta en afirmatiu. 
 La modificació de les condicions per a l’atorgament d’aquestes ajudes afecta de 
manera greu a l’Ajuntament d’Esporles, ja que, al tenir uns 300 habitants més del que 
marca la nova normativa, 4.000 habitants no entram al repartiment de les mateixes. Cal 
recordar que els anys anteriors es fixava un límit de 5.000 habitants. 
 Cal assenyalar, per altre banda, que a altres ajuntaments que tampoc entraven a 
les ajudes segons la nova normativa, si que se’ls han donat finalment les ajudes. 
 
 Per tot això demanam, 
 
 1.- Es revisi una vegada més la concessió de les esmentades ajudes. 
 2.- Es concedeixi una ajuda per un import a l’any anterior. 
 
El Sr. Jaume Pou digue que el seu grup només volia el millor pel poble i que votarien a 
favor, però entenia que no s’havia d’enganyar la gent, i no s’ha de dir que hem estat 
perjudicats durant quatre anys del 2001 al 2004 i a més si l’any passat ens donaren 
90.000, no s’han de demanar per aquest 130.000 per que no se a qui es vol enganyar, 
per tant demanaria de no jugar aquestes coses si no remitir-se el que deia el BOIB. 
  El Sr. Batle digue que s’havia demanat i no es tenia resposta. 
   Tots els grups vingueren acord si s’esmenava la proposta en el sentit de llevar el punt 2 
 “ igual a l’any anterior ” per “ segons la convocatoria actual.” 



Per tant la moció restar de la següent manera: 
 
 
 

MOCIO AJUDES DE TRAMUNTANA 
 
 
 Aquest any l’Ajuntament d’Esporles no ha obtingut cap quantitat en quan a les 
ajudes als pobles petits de la Serra de Tramuntana. 
 Arrel d’una moció d’aquest mateix Ajuntament aprovada per tots els grups, es va 
demanar al Govern de Illes Balears la reconsideració de l’atorgament d’aquestes ajudes. 
Per tal motiu es varen tenir entrevistes amb el President del Govern i amb el Conseller 
d’Interior sense obtenir cap resposta en afirmatiu. 
 La modificació de les condicions per a l’atorgament d’aquestes ajudes afecta de 
manera greu a l’Ajuntament d’Esporles, ja que, al tenir uns 300 habitants més del que 
marca la nova normativa, 4.000 habitants no entram al repartiment de les mateixes. Cal 
recordar que els anys anteriors es fixava un límit de 5.000 habitants. 
 Cal assenyalar, per altre banda, que a altres ajuntaments que tampoc entraven a 
les ajudes segons la nova normativa, si que se’ls han donat finalment les ajudes. 
 
 Per tot això demanam, 
 
 1.- Es revisi una vegada més la concessió de les esmentades ajudes. 
 2.- Es concedeixi una ajuda per un import al que correspongui a la convocatòria 
actual. 
 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
 
 
 
 COMPTE GENERAL 2004.- La senyora secretària Maria Dolores Sureda Trujillo 
dóna lectura a següent proposta: 
 

 
PROPOSTA 

 
 

Vist que la Comissió de Comptes d’aquest Ajuntament informà favorablement el 
Compte General 2004, i quedà exposat al públic per quinze dies i vuit més, al BOIB núm. 
119 de dia 11.08.2005, d’acord amb l’article 212 del Real Decreto Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el Test refós de la Llei reguladora de les d’hisendes locals, 
sense que s’hagin presentat reclamacions, pel present venc a proposar al Ple el següent 
acord: 
 

- Aprovar el Compte General del Pressupost 2004. 
El Sr. Batle digue que no votarien a favor per que entenia que hi havia algunes factures 
d’exercicis anteriors i el càlcul del romanent de l’any passat que havien de comprovar  
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 
 

- Cinc (5) vots a favor, quatre (4) PP i un (1) UM. 
- Sis (6) abstencions, quatre (4) PAS.PSM i dues (2) PSOE. 



 
 

MOCIÓ PP. MAQUINA NETEJADORA.- El senyor Jaume Capel Rotger dóna 
lectura a la següent proposta: 
 
 

MOCIO 
 
Que presenta al Ple de l’Ajuntament d’Esporles, el grup municipal del Partit Popular 
 

EXPOSA 
 
Que la màquina netejadora de l’Ajuntament té una antigüitat de 7 anys que aquest tipus 
de màquines la seva amortització és d’uns 7 o 8 anys. 
 
Dita màquina hem vist durant el darrer any la quantitat de rompudes que ha sofert amb el 
cost que suposa. 
 
Que cada dia la població, es més difícil la neteja, i tenint amb compte que sa afegit el 
nucli de Ses Rotgetes i molt aviat el de Son Trias i Ca l’Amet. 
 
Per tot l’exposat, el grup municipal del Partit Popular a l’Ajuntament d’Esporles proposem 
al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1.- La compra d’una nova màquina netejadora, d’acord amb les necessitats que té el 
municipi. 
2.- Habilitar la partida al pròxim pressupost del 2006. 
El Sr. Batle digue que tenia pendents unes gestions amb EMAYA. Que una maquina  
més grossa, entenia que no responia a les necessitats del poble i per altre banda hi havia 
temes més urgents que resoldre. 
El Sr. Jaume Capel digue que no tenia clar que fos competència de EMAYA, treure del 
seu terme la maquinaria i que si era urgent. 
 
 És sotmet a votació la proposta i no és aprovada amb el següent resultat: 
 

- Sis (6) vots en contra, quatre (4) PAS.PSM i dos (2) PSOE. 
- Cinc (5) vots a favor, quatre (4) PP i un (1) UM. 

 
 
 SON FORT.- El senyor regidor de l’àrea d’urbanisme Bartomeu Garau Moranta 
demana tractar per urgència l’assumpte. És sotmet a votació la urgència i és aprovada 
per unanimitat. 
 
 Seguidament el senyor Bartomeu Garau Moranta dóna lectura a la proposta: 
 

SUSPENSIÓ DE LLICÈNCIES BARRIADA SON FORT 
 

La barriada de Son Fort esta situada just a l’entrada del poble (carretera 
Banyalbufar direcció Esporles). La manca de connexió amb la trama urbana del poble, la 
manca d’algunes infrastructures (com l’evacuació d’aigües brutes) i el fet de que estigui 
formada per 5 cases de caràcter unifamiliar li donen un marcat caràcter rural. 



 
Les Normes Subsidiàries vigents consideren Son Fort com un àrea consolidada 

(Plànol M06 Consolidació). Tanmateix les mateixes Normes Subsidiàries, tot i que 
reconeixen que l’ús característic és l’unifamiliar, permeten la construcció d’habitatges 
plurifamiliars en qualificar una part de la barriada de Suburbana (B) que sí permet aquest 
ús. Si es fes efectiva aquesta possibilitat podria significar triplicar el nombre d’habitatges 
existents la qual cosa suposaria una transformació radical d’una barriada que les Normes 
Subsidiàries vigents quantificaren com si estàs consolidada i descrigueren com a d’ús 
característic unifamiliar. 
 

Per això i d’acord amb l’article 8 del Reial Decret Legislatiu 16/1981 d’adaptació 
del  Plans Generals d’Ordenació Urbana, per tal de procedir a la modificació puntual de 
les Normes Subsidiàries que asseguri el manteniment del caràcter rurals de la barriada, 
present la següent proposta: 
 

La suspensió de l’atorgament de llicències de parcel·lació i, també, d’edificació 
plurifamiliar dins la zona suburbana (B) de la barriada de Son Fort, (en el plànol adjunt 
s’assenyala la barriada de Son Fort) per termini d’un any prorrogable. 
El Sr. Miguel Bernat digue que com només Son Fort i no altres indrets amb les mateixes 
característiques . 
El Sr. Bartomeu Garau digue que en principi el que es proposava era aquesta zona, que 
així ho havien demanat els veïns, però no descartava l’estudi d’altres zones si els tècnics 
així ho entenguessin. 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
 
 CONVENI SERVEIS SOCIALS.- El senyor Sebastian Coll Jaume demana tractar 
l’assumpte per urgència, és sotmet a votació la urgència i és aprovada per unanimitat. 
 

Seguidament el senyor Sebastian Coll Jaume dóna lectura a la següent proposta: 
 
 

P R O P O S T A 
 
 
 Vista la resolució adoptada per la presidència de l’Institut de Serveis Socials i 
Esportius  de Mallorca, referida a l’ajut per a famílies amb menors en situació de risc 
social i per a persones en situació de greu i urgent necessitat, i donat que l’esmentada 
ajuda implica signar un conveni marc entre ambdues entitats, es per la qual cosa que 
venc a proposar al ple el següent acord: 
 

- Acceptar la subvenció atorgada. 
- Aprovar el conveni adjunt, marc de col·laboració entre l’Institut de serveis 

socials i esportius de Mallorca i l’Ajuntament d’Esporles. 
- Autoritzar el senyor Batle per signar el documents necessaris. 

  
 

És sotmet a votació la urgència i és aprovada per unanimitat. 
 
 
TRANSPORT PUBLIC.- El senyor Bartomeu Garau Moranta demana tractar 

l’assumpte per urgència, és sotmet a votació la urgència i és aprovada per unanimitat. 
 



Seguidament el senyor Bartomeu Garau Moranta dóna lectura a la següent 
proposta: 

 
El proper dia 1 de novembre de 2005, entra en vigor una reestructuració de 

freqüències de la línia regular del transport públic que cobreix el trajecte Palma-Esporles i 
viceversa. Aquesta reestructuració suposar un retall important en el nombre de trajectes 
que es realitzaven amb el conseqüent perjudici per a tots aquells esporlerins i 
esporlerines que en feien us. Segons les converses matingudes amb la direcció de 
l’empresa concessionària, aquest retall es  produeix pel dèficit econòmic que produeix la 
línia regular i per la manca de finançament per part de la Conselleria d’Obres Públiques, 
habitatge i transport. 

 
Per tot això i per tal d’aconseguir un transport públic de qualitat i adaptat a les 

necessitats reals dels habitants, es presenta al Ple per a la seva aprovació la següent 
 
 

MOCIÓ 
 
Sol·licitar a la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transport l’ampliació 

dels trajectes de la línia regular Esporles Palma o bé instaurar un servei de transport 
públic que connecti el municipi amb les línies 16/19 (Universitat/Muntant) de l’Empresa 
Municipal de Transports de Palma. 
 
 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
 
 
 CREDIT PONT.- El Senyor Antoni Vidal Matas demana tractar l’assumpte per 
urgència és sotmet a votació la urgència i és aprovada per unanimitat. 
 
 Seguidament  el senyor Antoni Vidal dóna lectura a la proposta: 
 
 Vist que el proper mes de novembre finalitza el termini per a fer front al segon 
pagament per a la compra de l’immoble de l’antiga farmàcia, inclosa dins el Pla D, i que 
encara la Conselleria de Turisme no ha fet efectiu el corresponent pagament, 
 
 Es presenta al Ple per a la seva aprovació la següent proposta: 
 

- Sol·licitar a la Conselleria de Turisme, realitzi un préstec pont per tal de fer 
front al pagament abans indicats, tal i com s’ha realitzats als Municipis de 
Valldemossa i Fornalutx. 

El Sr. Jaume Pou digue que una vegada més si era bo pel poble el seu vot seria a 
favor, però que les coses clares, el que s’havia  fe era una bona gestió davant la 
Conselleria de Turisme. 

El Sr. Batle agrair el suport del PP. 
 
És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 
- Deu (10) vots a favor, quatre (4) PP, (4) quatre PAS.PSM i dos (2) PSOE 
- Una (1) abstenció de UM. 

 
 
 



PRECS I PREGUNTES.- 
 
 
La Sra. Dolors Matas demanar: 
 
- Com estava el tema del quadre elèctric del Centre de Dia ? 
- Respecta de la Proposta referent al PAC del ple passat com estan les negociacions 

amb G.B. 
- Al Centre de Dia entenc que hi ha nous usuaris, quan es farà la comissió ? 

El Sr. Sebastià Coll li respongué que ho tenia present i que es faria. 
- Demanar la llista d’expositors de la fira dolça. 
- Així mateix demanar quan es faria la comissió de prevenció i abordatge juvenil? 
- Com era que el PAS PSM dins el marc de la fira Dolça, realitzar una activitat a la seva 

seu, en personal de l’Ajuntament?. Com es que no es va oferir els altres partits.? 
El Sr. Jaume Capel demanar formular les següents preguntes: 
 
- Entenia que el que s’havia fet amb el parc verd era canviar el problema de lloc. Quina 

era la previsió de futur. 
- Que passa amb el canvi de 12 a 16 tones a Son cabaspre? 
- Digue que sabia que s’havia fet una recollida de cans, quina empresa l’ havia feta?. 
- Com estan les obres del pavelló ? 
- Com es que s’han podat el plateros tan prest, ja que quan els arbres encara estan en 

fulla, no es apropiat ? 
- Demanar una solució pel camp de futbol de gespa, ja que digue el moixos hi anaven 

sovint i deixaven els seus excrements i pels jugadors era molt desagradable.  
El Sr. Jaume Pou demanar: 
 
- La liquidació del pressupost de despeses de la depuradora, canon de sanejament 

dels rebuts presentats amb l’aigua de l’any. Així mateix digue que tenia coneixement 
que tocava la revisió de la subvenció de la depuradora , S’ha demanat? 

- El Camp de futbol hi ha equips que l’han emprat? Quines taxes s’han cobrat? 
- Esta feta la liquidació definitiva de la cononada d’aigua ? 
- Recordar com cada mes, que l’impost de construccions d’un pressupost de 260.000 

euros, només s’han havien cobrat a la data 111.565,10 euros. 
El Sr. Miguel Bernat Demanar: 
- Les infraccions urbanístiques de juny a octubre. 
- Prega que l’aigua que es reparteix al plenari, sigui producte balear. 
- Demanar de ubicar millor les pasteres i el contenidor de fems del carrer de Francesc 

de Borja Moll. 
- Com esta la recepció de la UA 4 bis? 
- I el projecte de la urbanització de la UA4. 
- Com era que hi ha gent que anava amb les llistes del PSM, que fa feina per 

l’Ajuntament, quins tipus de contracte o nomenament tenen ? 
- Com es que a la Moció del PP UM camins rurals, on es demanaven dos camins, a la 

proposta que es va presentar n’hi ha tres i curiosament s’ha donat preferència el que 
no s’havia posat a la moció, no s’entén molt be, per que? 

- Demanar que es dones una solució els contenidors de reciclatge de ses Rotgetes que 
donaven molt mala imatge. 

El Sr. Gabriel coll demanar: 
- Quines Associacions havien rebut subvencions per festes i si estaven pagades?. 
- Agrair que s’hagues solucionat el tema de la recollida de fems a Ses Rotgetes. 
- Tornar a demanar el Sr. Batle que soluciones el problema del seu seient al plenari, 

que com ja li havia dit altres vegades no li agradava donar l’esquena el públic. Que la 
contesta era que només uns quants plenaris, però que ja entenia que s’havia de 
posar remei aquesta situació. 



La Sr. Lourdes Noguera contestar: 
El Sr. Batle s’absenta del Plenari, restant el seu lloc el Sr. Sebastià Coll. 
 
- El Voltant de l’exposició a la seu del PSM, digue que no hi havia altre instal·lació per 

fer l’exposició , on hi cabessin les brodadores etc. i estigues situat a un lloc tan de 
pas. 

- La Sra. Dolores Matas li digue que s’havia de haver informat els altres partits per si es 
volien prestar a fer el mateix, que el no haver informat era per alguna cosa. I que en 
definitiva no ho trobava ètic. 

El Sr. Batle entre a la sala i torna a ocupar el seu lloc. 
La Sra Lourdes digue que el local del PSM s’havia oferit a tothom. 
- Respecta de les ajudes per festes: 

Ses Rotgetes i Sa Vilanova, i no tenia coneixement de que s’haguessin pagat. 
El Sr. Antoni Vidal respongué: 
- Pel que feia al polisportiu, digue que entenia que ja s’anaven arreglant el temes, com 

omitats, abombament del cautxú etc. que havien esta objecte de retardar el final de 
l’obra. Que entenia que faltaven pintar les ratlles i podria acabar, donat que el tema 
de les cistellas ja estava solucionat. 

- Pel que feia els moixos, mirarien de trobar una solució. 
Les taxes anteriorment,  que s’emplenaven les taxes anteriors, que degut al canvi de 
coordinador es podria haver despistat el tema i que no s’haguessin cobrat. Però que 
l’intenció era de ja regularitza-ho, per evitar en un futur aquests problemes. 
El Sr. Jaume Capel digue que demanava el que s’havia cobrat. 
El Sr. Vidal contestar que no s’havia cobrat res. 

El Sr. Bartomeu Moranta respongué al voltant de la UA4 bis que quedaven alguns temes 
pendent com la reixeta de l’escola etc.     
Respecta de la UA4 el proper ple contestaré. 
El Sr. Jordi Carrió digue: 
- Que els contenidors del punt verd s’havien col·locat a la vora de la depuradora, per 

que la intenció era de fer un parc verd dintre del recinte de la depuradora i es llevaran 
d’aquest lloc. Explicar el que tenia la intenció de fer dins el parc verd, col·locació de 
contenidors en capacitat suficient, vigilància de 7 del mati a les 21 hores, col·locació 
de cameres de vídeo etc. 

- Pel que feia al platers digue que la brigada municipal tenia els seus tècnics i ho 
havien fet així. 

- Respecta de les despeses de la depuradora, digué que s’havia consultat el tècnic i 
que havien dit que les despeses podrien ser les mateixes, ja que en les noves 
instal·lacions i podria haver un estalvi en altres despeses i una cosa podria 
compensar l’altre. 

- En quan a la liquidació de les obres de la canonada de l’aigua, digue que contestaria 
el proper plenari. 

El Sr. Sebastià Coll digue: 
- Que efectivament no havia convocat la comissió del Centre de Dia i que tenia intenció 

de convocar-la properament. I que efectivament hi havia baixes i altes d’usuaris. 
- Pel que feia el PAC de situar-lo el lloc on està ubicat el quarter de la Guardia Civil, 

que havien tingut una xerrada amb la Delegació del Govern. 
El Sr. Batle explicar que havien mantingut una entrevista amb el Delegat de Govern el 
voltant de la Casa del Poble i del Quarter de la Guardia Civil, que per ambdues 
actuacions, havien obtingut una bona resposta per part de la Delegació del Govern. Que 
passava per la construcció d’unes oficines i una seria d’habitatges pels guàrdies destinats 
aquí i pareixia que hi havia intenció de solucionar el tema. 
- Pel que feia el quadre de corrent del Centre de Dia s’havia iniciat un plet amb GESA 

per intentar recobrar el 14.000 euros que costen el desperfectes. 



- Respecta de la Prevenció i abordatge i conflicte juvenil, digué que l’educador de 
carrer havia anunciat que deixava el lloc de feina. Que s’havia iniciat el projecte amb 
l’institut. Però que efectivament la comissió es convocarà el mes que ve. 

- Respecta del tonatges no entenia qui ho havia col.locat, ja que no era l’ajuntament qui 
ho havia ordenat. 

- Pel que feia a les caneres municipals l’associació d’amics dels animals d’Esporles 
tenia un projecte per donar suport aquest tema. 

- Camins rurals me sorprèn ja te contestaré. 
- Pel que feia els assessors ja s’informarà de la seva contractació. La seva feina era de 

crear una figura intermitja per donar suport a les distintes àrees. 
 
 

 
Un  cop examinats els punts assenyalats a l'ordre del dia, essent les vint-i-dues 

hores i trenta minuts, el senyor batle aixeca la sessió, i per fer-hi constar el que s'hi ha 
tractat, jo la Secretària en donc fe, i amb el seu Vist i Plau estenc la present Acta al lloc i 
la data assenyalats a l'encapçalament. 
 
 Esporles, 27 d’octubre de 2005. 
  El batle,                 La secretària, 
 


